
T A N É V N Y I T Ó K 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

J a n Knazoviczky professzor 
— aki hetven esz tendeje 
végzett a kolozsvári egyete-
men — mondot t szlovák és 
magya r nyelven személyes 
hangú, az orvosi pálya szép-
ségét, nehézségeit taglaló be -
szédet. 

A 353 ú j elsőéves hal lga-
tó t Nagy Zoltán, a z egye 'e-
mi KISZ-szérvezet t i tkára 
köszöntötte, m a j d a reKtor 
tanévnyi tó beszédére ke rú i ; 
sor. 

Az egyetemen jelenleg 
1619 hal lgató tanul , amely-
ből 1113 az orvos tanhal lga-
tó. 107 a fogorvostanhallg-i-
tö, 399 pedig a gyógysze-
részhallgató. Oktatás i kér-
désekről szólva a rektor а/. 
oktatási fegyelem, megszilár-
dítását, a z intézményi kö-
vetelményrendszer tovább 
építését t a r to t ta a legfonto-
sabbnak . Az ál ta lános orvo-
si karon közelíteni k í v á n j á s 
az alsó és a felső évfolya-
mok követe lményszint je i , 

J. Knazoviczky 
szólt a jubileumi diplomá-
sok nevében 

továbbá előkészítik a gyogv-
szerészképzés ö t év re tör té-
nő emelését és az őuá'.M 
Jogorvostudományi kar lét-
rehozását . , 

A rektor szólt az e g y e t » n 
neuralgikus pont járól , a gaz-
dá lkodás helyzetéről, ö r v e n -
detesnek nevezte, hogy nz 
ú j , 410 ágyas klinikai tömb 
építése jól halad, 1988 nya-
rától fokozatosan az egye-
t e m rendelkezésére áll ma jd . 
Kifejezte az egyetem a /on 
igényét, hogy egvértelműí» i 
rendezzék e fontos t e rü -
leti fe ladatokat is el látó in-
tézmény helyét, kapcsolat-
rendszerét a régióban, a vá-
rosban, a megyében e í v -
a rán t . 

„Központi és valamennyi-
ünkre érvényes feladat egye-
temünk méltóságának, meg-
becsültségének fejlesztisc-
ért tevékenykedni." —nv>:i-

professzor dotta befejezésül a rek 'or . 
Az ünnepélyes tanévnyit ' ) 
egyetemi tanácsülés a ¿JS'i-
zat hangja iva l zárult . 

József Attila 
Tudományegyetem 

A J A T E tanácsa szeptem-
ber 12-én t a r to t t a ünnepé-
lyes t anévny i tó já t az egye-
temek Dugonics téri közpon-
ti épüle tében . Csákány Béla, 
az egyetem rektora köszön-
töt te az egybegyűlteket , ma jd 
külön az ünnepi tanácsülés 
vendégei t : Pusztay Jánost, a 
Művelődési Minisztér ium 
Tudományegyetemi és Főis-
kolai Főosztályának osztály-
vezetőjét , Szalai Lajos mi -
n isz tér iumi főelőadót, Hézső 
Ferencet, az MSZMP Csong-
rád megyei Bizottsága tag-
já t , Schmidt Józsefet, az 
MSZMP Szeged Városi Bi-
zottsága t i tkárá t , Szabó G. 
Lászlót, а Csongrád megyei 
Tanács elnökhelyettesét . 
Müller Józsefnét, a Szeged 
megyei Városi Tanácsa el-
nökhelyet tesét , Selmeczi Bé-
lát, a Szegedi Orvos tudomá-
nyi Egyetem Gyógyszerész-
tudományi Kara d é k á n j á t . 
Szendrei Jánost, ,a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola 
főigazgatóját , Gábor Miklós-
nét, а Kertészeti é s Élelmi-
szer ipar i Főiskolai Karának 
főigazgatóját . Molnár Attilát, 
a KISZ Csongrád megyei 
Bizot tságának t i tkárá t . Csó-
nyi Zoltánt, a KISZ Szeged 
városi Bizottsága t i tkárá t , 
ösz Károlyt, a Hazaf ias 
Népf ron t Csongrád megyei 
t i tkárá t , Kulcsárné Kiss Pi-
roskát, a Hazaf ias Népf ron t 
városi t i t ká r á t és Fabula 
Andrásnét, a Pedagógus 
Szakszervezet Csongrád m e -
gyei Bizottsága titkárát.-

A rektor beszédében elő-
ször az 1986 nyarán^ befe je -
ződött tanév eredményeiről 
számol t be. A múl t t anévben 
217 joghallgató. 208 bölcsész-
hal lgató és 195 termésZettu-
domány-szakos hallgató, ösz-
szesen 620 f i a t a l szakember 

kap ta meg oklevelét az egye-
temen. 

Közismert , hogy a felsőok-
ta tás súlyos anyagi gondok-
ki.' küszködve végzi felelős-
ségtel jes m u n k á j á t . Erről így 
beszélt a rek tor : „Egyete-
münk anyagi problémái im-
már nemcsak a kuta tásnak , 
hanem a m á r kellő színvo-
nalú ok ta tásnak is gá t j á t ké-
pezik. A művelődésügyi kor-
mányzat á l ta l nyú j to t t költ-
ségvetési t ámoga tás szerény 
növekedése az országon be-
lüli pénzhígulás t n e m képes 
el lensúlyozni; még kevésbé 
t a r t lépést a szakkönyvek és 
kutatás i műszerek terén a 
nagyvi lágban végbemenő 
gyors árdrágulássa l . Bíztató 
lépést je lent , hogy a kor-
mány az a lapkuta tások tá -
moga tásá ra létrehozta az Or-
szágos Tudományos Kutatási 
Alapot ." A tudományos 
m u n k a külhoni el ismeréséről 
ad h í r t az, hogy az eltelt 
t anévben 15 okta tó kapot t 
meghívás t és engedélyt hosz-
szabb külföldi munkavá l l a -
lásra, továbbá 196 a lka lom-
mal vettek részt a JATE ok-
tatói tudományos konferen-
ciákon, 

A rek tor beszédében szólt 
az ú j Okta tás i Törvény nyo-
mán kia lakí tot t egyetemi 
szabályzatokról , a kollégiu-
mi helyzetről, az óraszám-» 
csökkentési szándékok ered-
ményeiről , az egyetemi a lko-
tócsoportok hagyományosan 
sz ínvonalas te l jes í tményéről , 
a J A T E SC tevékenységéről . 

Végül személyi vál tozá-
sokról számol t be Csákány 
Béla. (Az ú j tanszékvezetők, 
egyetemi tanárok és docen-
sek névsorát korábban kö-
zöltük.) Megemlítette, hogy 
míg több tanszéken e lhalá-
lozás vagy nyugdí jazás mi-

a t t változott a vezető szemé-
lye, három tudós professzor, 
Ágoston György, Keserű Bá-
lint és Grasselly Gyula ki-
váló vezetői működés után 
saját bölcs elhatározásából 
adta át a váltóbotot ifjabb 
kollegájának. „Illesse őket 
e l ismerés tudományos u t án -
pótlást nevelő önzetlen mun-
ká juké r t , pé ldamuta tó dön-
tésükére." 

Az e lmúl t t anévben t izen-
egy ok ta tó vált meg az egye-
temtől, közülük három nyug-
dí jazás folytán. Nyugalomba 
vonul t Horváth Róbert t a n -
székvezető egyetemi t aná r és 
Pólay Elemér tanszékvezető 
egyetemi t anár . A Kertésze-
ti Egyetemre nyer t áthelye-
zést Boros László tanszékve-
zető egyetemi tanár . Nyuga-
lomba vonul t Szécsi József 
egyetemi karnagy. 

Befejezésül a következő 
szavakkal fordul t az első-
évesekhez az in tézmény ve-
zetője: „Legtöbbjük kemény 
szakmai verseny eredménye-
ként fogla lha t ja el most he-
lyét az egyetemi padokban. 
Kérem és e lvárom, hogy él-
jenek az önmaguk által ki-
harcolt lehetőséggel, fej lesz 
szék magukat az előt tük já-
ró korosztályok segítségével 
és ú tmuta tásáva l széleskörű 
érdeklődésű, a laposan kép-
zett szakemberekké . Ne fe-
ledjék el. hogy értelmiségi-
nek lenni kettős dolgot je-
lent: a közösség odaadó 
szolgálatát és a fel ismer 
igazságokért való bá tor s ík-
raszállást . Mindkettőből ve-
gyék ki részüket m á r a kö-
vetkező öt évben is. Kívá-
nom. hogy ezek az évek hoz-
zanak sok örömet az Önök 
számára , kedves szüleik szá-
mára , és — az Önök sikerei 
ál tal — számunkra , oktatóik 
számára is." 

/, 

Hámori Csaba látogatásával 

KISZ vezetőképző tábor 
Boglárlellén 

A J A T E megú ju l t KISZ-
szervezetének hagyományos 
őszi vezetőképző táborira 
szeptember 1. és 5. között 
kerül t sor Boglárlellén, egé-
szen pontosan Balatonlel le-
felsőn, a Budapest i Műszak: 
Egyetem ot tani KlSZ- tábo-
rában. A vezetőképzőn a 
KISZ EB tagjai , a kari ve-
zetőségek, az alapszervek 
képviselői mel le t t számos 
fiatal ok ta tó vet t részt ; ösz-
szesen mintegy nyot tvan íő 
vi ta t ta meg a tábor első 
nap ján az egyetemi KISZ-
szervezet politikai program-
ját éíf 'az e lkövetkezendő év-
re /yöna tkoző "munkatervét. 

(A rriasedtfc ha'p magasran-
g i v#nd«£j»l üdvözölhet tek a 
jelenlevők: Hfimori Csabát 
az MSZMP,, Polit ikai Bizott-
ságának ' " tagjá t , a KISZ 
Központi Bizottságának el-
ső t i tkárá t . Hámori Csaba az 
egész délelőttöt az egyete-
misták között töltötte, e 'ő-
ször előadást ta r to t t az or-
szág helyzetéről és a tava-
;zi KISZ-kongresszus ta-
pasztalatairól , m a j d vála-
szol a hozzá í rásban e l ju t -
tatott illetve a helyszínen 
szóban elhangzot t kérdések-
re, észrevételekre. 

Az ország helyzetéről szól-
va eszögezte, hogy Magyar-
ország helyzete politikai ér-
telemben szilárd; a tömegek 
elfogadják a politikai rend-
szert, nagyjából e l fogad ják 
sa já t helyzetüket, lehetőnek 
ta r t j ák a rendszer keretein 
belül s a j á t helyzetük meg ja -
vítását. Ugyanakkor nem 
tagadta, hogy t á r s a d a l m u n k -
ban feszültségek is tapasz-
ta lhatók; a gazdasági reál-
folyamatok nem úgy a lakul -
nak, ahogy azt az ötéves 
'.ervbenk előre meghatároz-
ták. A magyar gazdaság a ' -
ka lmaikodóképessége lassú, 
a cél tudatos jövőépítés he-
lyett a túlelosztás i rányáb ., 
a máról ho lnapr a é lés biz-
tosítására tevődöt t á t a 
hangsúly. Nap ja ink egyik 
'egizgalmasabb kérdését, a 
magyar reform helyzetet 
vizsgálva cáfol ta azt a 
nézetet mely szer in t ha -
zánkban egyál ta lán nincs 
szükség re formra . A szo-
cializmusnak természetes 
állapota a reform, ám a n n a k 
mér téke nagy körül tekintést 
gényel. Kádár János t idéz-
e: az emberek nem a r r a v a -
ók, hogy kísérletezzenek 
••ajtuk. Magyarországon te-
hát — mondot ta a KISZ 
'CB első t i tkára — részle-
•es, de fo lyamatos r e fo rmra 
^an szükség; felülről gene-
rált és a lujról kezdeménye-
zett r e f o r m r a egyaránt . A 
re form megvalósítása a je-
lenleginél — néhány t e r ü -
letet - kivéve — nem lehet 
nagyságrendekkel gyorsabb. 
Fteformügyben n e m a t em-
pó, hanem a végeredmény 
számít! — hangsúlyozta, 
ma jd a kérdések megvála-
szolására t é r t át Ezek kö-
zül — helyszűke mia t t t e r -

mészetesen a tel jesség igé-
nye nélkül — elevení tünk 
fel néhányat . 

Várhatók-e konkrét lépé-
sek az 1981-es, felsőoktatás-
ról szóló párthatározat vég-
rehajtásának irányában? Er-
re a kérdésre válaszolva cá-
folta, hogy a határozatból 
semmi sem valósul t m e í , 
ugyanakkor u ta l t a r r a > hogy 
a felsőoktatásban radikál is , 
gyors vál tozást remélni il-
lúzió. Ennek fő o k á t abban 
jelölte meg, hogy a gazdasá-
gi feltételek n e m vál toztat-
hatók meg gyökeresen. Azok 
is nagy előszeretet tel hivat-
koznak e r r e a ha tá roza t ra 
— mondot ta —, ak ik nem 
tet tek meg minden t annai ; 
végreha j tása érdekébei) . A 
KISZ öt évvel ezelőtti vál-
lalása szellemében az egye-
temi KISZ-esek sokat dol-
goztak azért , hogy a '81-es 
PB-ha tá roza t megvalósul ják. 
A határozat vég reha j t á sának 
ügyét egyébként a KB Agitá-
ciós és P ropaganda Bizott-
ság a kongresszus ha tására 
még ez évben meg fogja 
vizsgálni. 

Mi a véleménye a JATE 
küldöttgyűlésének kongresz-
szusi álllásfoglalásáról? — 
hangzott az egyik kérdés. 

A TTK KISZ-esei, amikor 
ezt az ál lásfoglalást szer-
kesztették, csupán a hangu-
lati el-várásoknak engedel-
meskedtek — mondot ta Há-
mori Csaba —, így a vég-
eredményt (magát az ál lás-
foglalást) politikai h ibának 
tar tom. Politizálni csak cél-
or ientá l tan szabad, nem pe-
dig vagdalkozva. Nem a do-
k u m e n t u m kemény hangne-
me képezte ezt a politik.i ' 
hibát , h a n e m a következők: 
1. az ál lásfoglalás csak bí-
rál , nem kons t rukt ív ; 2. kap -
kod. a benne fe lvetet t prob-
lémák n e m a leglényegeseb-
bek a t á r sada lom s z á m á r a : 
3. felületes és t a r t a lmaz de-
magóg e lemeket is. E poli-
t ikai h ibát nagyban fokozta , 
hogy az ál lásfoglalást a Sze-
gedi Egyetem c. lap nem 
megfelelő formában, a kül -
döttgyűlés egyéb ha tároza-
tai közül k iemelve közölte. 

A tábor ha rmad ik n a p j ín 
a résztvevők a készülő Ta-
nu lmányi - és Vizsgaszabály-
zatot. a Szervezeti és Műkö-
dési Szabályzatot , a Fegy j l -
mi és az ösz töndí j Szabály-
zatot véleményezték, i l letve 
v i ta t ták meg, m a j d Kozma 
József és Nagy Attila, a 
KISZ J A T E bizottságának 
volt és jelenlegi t i tkára szá-
mol t be a KISZ XI. kong-
resszusán tör téntekről . 

A vezetőképző utolsó 
„ m u n k a n a p j á n " az egyetem 

•állami vezetői t a r to t t ak fó-
rumot ; melyen dr. Bodnár 
László oktatási rek torhe-
lyettes, Szabó Dezső g a z d i -
sági főigazgató, i l letve a há-
rom kar ál lami vezetésének; 
képviselői válaszoltak a szá-
mos felvetet t problémára . A 
legtöbb — néha éles mec-
fogalmazásoktól sem mentes 
— vita a vizsgaidőszak meg-
rövidítése és a szünetek 
rend jének szigorítása körű! 

a l aku l t ki. Az egyetem ve-
zetésének á l l á spon t j a vál to-
zat lan: minden eszközzel 
biztosítani fogják, hogy a 
központilag előírt 14 hetes 
szorgalmi időszak valóban 
14 hét oktatási idővel t - ' j e n 
el; s a négy hé t re csökkeh-
te t t vizsgaidőszaktól csa ' i 
különösen indokolt ese tben, 
nagy tanulmányi tú l t e rhe l t -
ség esetén t é rnek el. (Ez 
ügyben a j á n l j u k az é rdeklő-
dőknek a dr. Csákány Béla 
rektor ú r ra l készített in te r -
jú t jelen lapszámunk első 
oldalán). 

Szabó Dezső az egyetem 
közismert anyagi nehézsé-
geiből adot t ízelítőt, m a j d a 
kollégiumi kérdésre t é r t k : . 
Az egyetem — mivel a Kö-
zeljövőben ki kell ür í tse a* 
életveszélyessé vál t Ir inyi 
kollégiumot — fel kelllett 
adja a ^főiskolával közösen 
Újszegeden ép í t endő közös 
kollégium tervét , amely leg-
jobb esetben is csak 3 ev 
múlva készült volna el. He-
lyet te megvásárolja a Délép 
munkásszállás épületét a 
hozzá tartozó konyháva l ; en -
nek felső hat s z in t j én fog-
ják a hal lgatókat elhelyez-
ni ; a 816 férőhely közül 
450—480 hely lesz a J A T E -
é, a többi a főiskoláé. A ter-
vek szerint 1987. február 1-
jétől költözik ide az Irinyi 
és a József Attila kríllégium. 
Tervezik, hogy az utóbbi 
helyén az alsó 2 szinten a 
gazdasági igazgatóság kap 
helyet (így az igazgatóság 
megüresedet t helyén, a Du-
gonics téri központi épüle : -
ben új helyiségekkel bővül-
het' az elhelyezési gondok-
kal küszködő JATE Közpan-
ti Könyvtár) , a ha rmadik 
szint az Eötvös kollégium.» 
marad, míg a legfelső szin-
tet a hallgató házaspárok 
fóglal í tát ják %l. n t*«í1 Öétép-
szállóval kapcsolatosan — 
főként* r a i IrírTyis" hal lgatód 
részéről — számos kijogis, 
ellenérv merü l t fel, így a 
kollégiumi kérdésre későbbi 
l apszámaink va lamelyikében 
mi is v isszatérünk. . 

Arra , hogy a jelenlevők 
nem csupán bíráló, hanem 
— a szó szoros ér teiméber , 
vett — épitö j avas la tokat ¡.3 
tettek, nagyon jó példa a 
vegyész csúcsszervezet á l ' a l 
konkré tan f e l a j án lo t t ' t á rsa-
da lmi munka a z egyetem á l -
tal megvásáro landó észak-
magyarországi tábor m a j d a -
ni épüle te inek ügyében. A 
jelenleg még üres t e rü ' e t 
nyár időben sá tor táborozásra , 
télvíz idején — feltéve, ha 
a szállás cé l já t szolgáló é p ü -
letek valóban elkészülnek — 
sitáborozásra lesz kiválóan 
a lkalmas . A tá rsada lmi m u n -
k á r a azonban nagy a szük-
ség. hiszen az egyetemnoi: 
pi l lanatnyi lag csak a t e rü -
let megvásár lásá ra van pén-
ze, a rá kerülő létesítmé-
nyek dotá lására azonban 
nincs fedezet . 

A J A T E KISZ-szervezet 
vezetőképző táborának prog-
r a m j á t kari rendezvények 
és szabadidős szórakoztató 
programok egészítették ki. 

SANDI ISTVÁN 

Orvosegyetemisták felkészítő tábora 
Békéscsabán 

A tudományegyetemi tanévnyitó elnöksége 

A Szegedi Orvostudományi 
Egyetem KISZ Bizottsága 
idén szeptember 1—3 között 
rendezte meg hagyományos 
felkészítő táborát , melyen laz 
Egyetemi Bizottság, a kari 
vezetőségek melle t t az a lap-
szervezeti vezetők is részt 
vettek. A mintegy száz tábo-
rozónak a békéscsabai KISZ-
iskola adot t ot thont . Az i f -
júsági szövetség XI. kong-
resszusáról, a KISZ előtt á l -
ló fe ladatokról dr. Germán-
né Vastagh Györgyi, a me-

gyei KISZ első t i tkára t a r -
tott tá jékozta tót . 

Dr. Tráser László a d j u n k -
tus, a Marxizmus—Leniniz-
mus in téze t ok ta tó ja nagy 
érdeklődés t kivál tó elemzé-
sében hazánk belpolit ikai 
helyzetéről és külkapcsola ta-
inkról szólt. 

Meglátogatta a t ábor t az 
egyetem ú j p á r t - é s á l lami 
vezetése is. Dr. Kása Péter 
és dr. Szilárd János ak tuá l i s 
egyetempoli t ikai kérdések-
ben segí te t te a tá jékozódást . 

Polyák József, a KISZ KB 
Egyetemi és Főiskolai Ta-
nács m q n k a t á r s a a KISZ-
nek az ú j Oktatás i Törvény-
ről a lkotot t á l l á spon t já t is-
mer te t te . Sípos Tibor, a z or-
vostudományi KISZ EB tag -
ja az egészség- és környezet-
védelem p rog ramjába ava t t a 
be a résztvevőket. 

A tábor m u n k á j a a ka r i 
vezetőségek és az EB prog-
r a m j á n a k összeáll í tásával 
egészült ki, m a j d foci- és te -
niszmeccsekkel zárult . 
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